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اهمیت تولید برنامه برای مسلمین سایر نقاط جهان 
آنجا به چشم می آید که بازخورد ها و نظرات و استقبال 
آن ها دیده می شود. مایا حسین فرانسوی الاصل که در 
لبنان زندگی می کند،  مجری برنامه خانواده س��یمای 
فرانس��وی شبکه جهانی سحر در بیروت است. او علاوه 
بر اینکه از منظر یک مجری برنامه های این شبکه بوده 
از منظ��ر یک مخاطب نیز نظرات در خور توجهی بیان 

نموده است که در گفت و گوی کوتاهی می خوانید.
* مجری کدام برنامه ش�بکه سحر  هستید؟ 

کمی در ارتباط با برنامه توضیح دهید.
من مجری برنامه “خانواده”  س��یمای فرانسوی ام 
ک��ه از دفتر صدا  و س��یمای ای��ران در  بیروت به روی 
آنتن می رود. این برنامه به موضوعات مربوط به خانواده 
مسلمان، چالش های آن و روش های حل این چالش  ها و 
همچنین به مقابله با تهاجم فرهنگی غرب می پردازد. در 
این برنامه به آسیب های  خانواده در غرب نیز می پردازیم.
* آی�ا از قبل با ای�ران، خصوصیات و جایگاه 
رس�انه های آن و ش�بکه جهانی س�حر آشنایی 

داشتید؟
من قبلا از شهرهای زیارتی ایران مانند مشهد و قم 

بازدید کرده بودم. ولی هنوز تا رس��یدن به یک آشنایی 
کامل با فرهنگ ایرانی و زبان فارسی فاصله دارم. فرصت 
همکاری با شبکه سحر این کمک را به من نموده تا با 

این فرهنگ بیشتر آشنا شوم.
* به چه علتی اجرای برنامه خانواده س�یمای 
فرانسوی شبکه س�حر را قبول کردید؟ به خاطر 

موضوع برنامه یا همکاری با شبکه سحر؟
 به هر دو دلیل. از یک سو این برنامه و موضوعات 
مطرح ش��ده در آن برای من جذابیت داشت و مناسب 
جامعه اسلامی است و از دیگر سو این فرصت را به من 
می داد تا با انسان های توانای جهان اسلام همکاری داشته 
باشم. شبکه سحر این فرصت را به من داد تا با رسانه های 
اسلامی فرانسوی زبان آشنا شوم و همین طور بتوانم با 

هویت یک فرانسوی  مسلمان زندگی کنم.
* تفاوت سیاس�ت های شبکه س�حر با سایر 

شبکه  ها را چگونه ارزیابی می کنید؟
ش��بکه سحر اهداف بس��یار گرانقدری دارد، نشان 
دادن چهره واقعی تمدن اس��لامی با استفاده از تمامی 
ابزارهای فعالیت های رس��انه ای روز، به منظور رساندن 
ن��دای حقیقت به گوش جهانیان از اهداف این ش��بکه 

هر بار که تلویزیون را روشن می کنیم، کسی سعی می کند به ما مطلبی را بیاموزاند یا برای خرید کالایی راضی کند. چرا در تلویزیون 
این حجم گسترده پیام های بازرگانی دائما به انسان انتقال پیدا می کند؟ چرا مدام پیام های بازرگانی را می بینیم که ده  ها یا بلکه صد ها 
بار قبلا آن ها را مشاهده کرده ایم؟ خوب اگر صرفا آشنایی مخاطب با آن محصول باشد که با چند بار پخش کردن، محصول مورد نظر را 

می شناسیم، لذا دلیل این همه تکرار بی امان پیام بازرگانی صرفا برای شناخت آن محصول نیست.
 دلیل تکرار فراوان پیام های بازرگانی را نه در معرفی محصول بلکه در ترغیب مخاطب برای خرید محصول باید جس��ت وجو کرد 
وگرنه همه می فهمیم که  با پیام بازرگانی چند ثانیه ای  شناخت صحیح و دقیقی نسبت به یک محصول را نمی توان داشت. تصور عمومی 
این است که تبلیغات بواسطه آگاهی و اطلاع رسانی که دارد برای انسان انتخاب بهتر را فراهم می کند. اما آیا واقعا پیام های بازرگانی باعث 

آگاهی بخشی از کالا ها و دادن حق انتخاب به مخاطب می شود؟
رسانه تلویزیون، دیکتاتوری بسیار دوست داشتنی، مهربان و وسوسه کننده ای است که دائما انسان را  به فکر نکردن دعوت می کند. 
پیام های بازرگانی به جای ما فکر می کند، ما به چه چیز نیاز داریم، پیام بازرگانی برای شناخت محصول نیست، برای ترغیب خرید است. 
ترغیب ایجاد کردن را از جنس وسوس��ه کردن در نظر بگیرید، درس��ت مثل عابری که از کنار عطر فروش��ی در خیابان رد می شود و اصلا 
فکر و قصد خرید عطر را هم در ذهن ندارد، فروش��نده عطر فروش��ی برگهای معطر در دس��ت او می دهد و با بو کردن آن رهگذر وسوسه 
می ش��ود، با اینکه چند ثانیه قبل اصلا فکر و برنامه خرید هم نداش��ت. این مثال را به ش��کل  ها و توصیف های مختلف برای محصولات 

گوناگون می توان بیان کرد. 
مشتری بعضی از مواقع خریدهایی را انجام می دهد که قبلا برای خرید آن اصلا فکر یا برنامه ریزی نکرده است. انسان دائما در حال 
کار کردن و خریدن است. اصلا کار کردن و خریدن و مصرف کردن یعنی زندگی کردن. زندگی مترقیانه و لوکس است که هرچه بیشتر 
بخریم و مصرف کنیم. در دوره جدید انسان، حیوان مصرف کننده است. در دنیای مصرف گرایی انسان زندگی می کند که مصرف کند. 

مصرف نمی کند که زندگی کند.
عصر ما عصر تبلیغات است. شاید در روز هر انسان که در جوامع 
صنعت��ی مثل تهران زندگی می کند، بیش از 100 پیام تبلیغاتی را از 
طریق تلوزیون، ماهواره، رادیو، روزنامه، مجله، تابلوهای تبلیغاتی سطح 
شهر، تراکت، سایت های اینترنتی و ... دریافت می کند. به نظر می آید در 
زندگی های مدرن هیچ مکانی از تبلیغات در امان نیست و دائما انسان 
زیر بمباران پیام های تبلیغی مختلف قرار دارد. چقدر مخاطب می تواند 
با مغز و قلبی فعال و پرسش گر به سراغ اتفاقات پیرامون خود برود؟ 
آی��ا مصرف کننده هر محصولی ک��ه می خواهد خریداری کند، 
می داند چه فواید و زیان هایی دارد؟ خرید محصول چه ضرورتی دارد؟ 
نیاز او برای خرید از کجا سرچشمه می گیرد؟ آیا یک نیاز واقعی است 

یا نیاز کاذب؟ سوالات دیگری را می توان اضافه کرد که معمولا هنگام مواجهه با پیام های بازرگانی بدان بی توجه هستیم. 
انسان امروز به واسطه گسترش روز افزون پیام های بازرگانی که پیرامون او را فرا می گیرد، غوطه ور و ر ها در دریای پیام های بازرگانی 
است. شاید بتوان پیام های بازرگانی که زمان زیادی از هر روز ما را می گیرند با خفگی مصنوعی مقایسه کرد.در شکنجه از طریق خفگی 
مصنوعی آن قدر آب روی صورت فرد شکنجه شده می ریزند که آب ریه های او را پر می کند.با اینکه هنوز زنده است، احساس خفگی می کند.
آن قدر در شبانه روز پیام های بازرگانی به مغز و قلب ما  سرازیر می شود که هیچ گاه نمی توانیم، درست در برابر آن ها تفکر کنیم. آن 
قدر حجم ورودی اطلاعات زیاد است که مغز انسان نمی تواند این همه داده را پردازش کند. انفجار اطلاعات در زندگی امروزی به حدی 
اس��ت که مغز انس��ان در پیام  ها غرق می ش��ود و از تخصیص انرژی و تمرکز لازم برای تجزیه و تحلیل جوانب مختلف پیام های ارائه شده 

عاجز است. شاید بتوان این ر ها شدن مغز در انبار اطلاعات را تشبیه به خفگی مغز کرد .
شاید بتوان خفگی مغز را نیز تعبیر عامیانه شست وشوی مغزی نامید، مغز ما هر روز در میان صد ها پیام های بازرگانی مختلف شست 
وشو می شود. خفگی مغز سخت و شکنجه آور نیست بلکه بالعکس، زندگی را در یک دم غنیمتی رهنمون می کند که انسان را دائما دعوت 
به لذت طلبی، مصرف گرایی، بهره مندی بیشتر از غرایز حیوانی انسان می کند. لذا خفگی مغز سرخوشی و عیش را به همراه دارد. سرخوشی 
و عیاشی که دائما انسان را دعوت به مصرف برای زندگی بهتر می کند. به تعبیر نیل پستمن زندگی در عیش، مردن در خوشی می شود. 
حال اسم این خفگی مغز را اقناع می گذارم.کار بزرگ پیام های بازرگانی اقناع سازی مخاطب است. اقناع کردن به معنای قانع ،راضی 
و همراه کردن مخاطب بدون برهان و دلیل عقلانی.بلکه بیشتر در یک فرآیند حسی مخاطب ترغیب می شود کالا یا محصولی را خریداری 

کند. تاکید در اقناع تلویزیونی بر تاثیر گذاری حسی است نه عقلی. 
در اقناع پیام های بازرگانی نیازهای درونی و اصیل آدمی مورد توجه قرار نمی گیرد، بلکه نیاز سازی در وجود آدمی انجام می شود و 
بعد می بایست پاسخ به آن نیاز داده شود.در اقناع پیام های بازرگانی، اختیاری برای مخاطب نیست. اقناع همان جبر است. اما جبری که با 
دستکاری در عواطف و احساسات بشری بسیار دوست داشتنی می شود. پیام های بازرگانی برای مخاطب تصمیم سازی می کنند نه اینکه 
قدرت تصمیم بدهد.تلویزیون و پیام های بازرگانی انسان را صرفا دعوت به تقلید و مصرف ناآگاهانه می کند. تلویزیون مغز و قلب انسان را 
مصرف می کند و اجازه فکر کردن به آن نمی دهد. مغز انسان در دریای پیامهای بازرگانی غرق می شود و آن قدر حجم ورودی اطلاعات 
زیاد است به جای آنکه مغز انسان فسفر بسوزاند تا اطلاعات فوق را پردازش کند. اطلاعات فوق پردازش نشده مغز انسان را احاطه می کند 
و به آن دستور می دهد.مغز انسان در مقابل این سیل بی امان تبلیغات خاضع و کوچک می شود چرا که توان مقابله با پردازش این همه 

اطلاعات را ندارد، بنابراین انسان مطیع و بدون پرسشگری نسبت به دنیای تبلیغات و مصرف زندگی می کند.

طی سال های اخیر، هر بار فیلمی ضدایرانی در آن سوی مرز ها ساخته شده و به نمایش در آمده، دلسوزان فرهنگی از 
لزوم واکنش سینمای ایران به چنین اتفاقاتی سخن گفته اند. این مسئله، هفت سال پیش و در هنگام نمایش فیلم »300« 
در آمریکا اوج گرفت و به تبع آن، ساخت بقیه فیلم های ضدایرانی هم مطرح شد. پس از این مدت، با اینکه هر سال حداقل 
یک فیلم علیه ایران در هالیوود به تولید رس��یده، اما هنوز برای بس��یاری از هموطنان ما جای س��وال است که چرا سینمای 
ما هیچ پاسخی به جسارت های پی در پی سینمای آمریکا به ملت ایران نمی دهد؟! تا آنجا که در ماه های اخیر، قسمت دوم 

فیلم »300« نیز با کارگردانی یک اسرائیلی، در آمریکا و چند کشور دیگر اکران شده است.
توقع س��اخت فیلم، در پاس��خ به آثار ضدایرانی هالیوود اگرچه به حق، اما دور دس��ت است. چه، سینمای ایران با وجود 
برخورداری از قابلیت  ها و توانمندی های فنی و هنری فراوان -که از دس��تاوردهای انقلاب اس��لامی محس��وب می ش��ود-  و 
برخورداری از هنرمندان قابل، فاقد شرایط لازم برای ایستادگی واقعی در برابر موج فیلم های ضدایرانی هالیوود است. موجی 
که روز به روز در حال گسترش است. به طوری که امروز علاوه بر نمایش »300؛ خیزش یک امپراطوری« چند فیلم مشابه 

دیگر نیز در حال ساخت است.
تلخ است، اما واقعیت دارد؛ نظام سینمایی ما –برخلاف نظام 
س��ینمایی ایالات متحده- از صدر تا ذیل، مانع ساخت فیلم های 
ملی و اس��تراتژیک است. برای آن هایی که از جامعه سینمایی به 
دور هس��تند، گفتن چنین س��خنانی عجیب است. آن  ها با خود 
می گویند؛ »مگر امکان دارد در سینمای ایران نتوان در حمایت از 
آرمان های جمهوری اسلامی فیلم ساخت؟« اما آن هایی که عضو 
این جامعه هس��تند، نس��بت به این وضعیت کاملا آگاهی دارند. 
منظور از نظام سینمایی، صرفا مدیریت دولتی هنر هفتم نیست، 
بلکه مقصود، مجموعه نهادهایی اس��ت که در کنار هم »سینمای 
ایران« را می س��ازند. از هنرستان  ها و دانشگاه  ها و دانشکده های 
س��ینمایی و آموزش��گاه های آزاد گرفته تا منتقدان و نشریات و 
سایت های سینمایی و صفحات سینمایی روزنامه ها. از زحمتکشان 
تدارکات پروژه های سینمایی گرفته تا تهیه کننده  ها و کارگردان ها. 

از علاقه مندان و تماشاگران سینما تا رئیس سازمان سینمایی.
وقتی به مجموعه این تشکیلات و نهاد ها و سازمان دهی آن  ها می نگری، حق می دهی که آمریکا در طول هفت سال، 
این همه فیلم ضدایرانی س��اخته، اما ما هنوز اندر خم یک کوچه ایم! حتما خیلی از هنرمندان س��ینمای ما علاقه مند به 
حمایت از آرمان  های انقلاب اسلامی در سینما هستند؛ شکی نیست! اما خواست و اراده آن ها برای فیلم ساختن در پاسخ 
به »300« و امثالهم کافی نیست و باید مجموعه این تشکیلات دارای چنین اراده ای باشد که متأسفانه نیست! همچنان که 
در هالیوود، علاقه برخی از فیلمس��از ها به تولید فیلم ضدایرانی به س��اخته شدن »خیزش یک امپراطوری«، »کشتی گیر«، 
»آرگو« ، »گلاب« ، »300« و ... منجر نمی شود، بلکه نوع سازماندهی نظام سینمایی آمریکاست که چنین پیامدهایی دارد.

همین امروز در صد ها آموزشگاه و مدرسه و دانشکده سینمایی به هنرجویان جوان و نوجوان ما این گونه القا می کنند 
که هنر یعنی بی تعهدی نسبت به جامعه و آرمان های ملی و سیاسی، نشریات سینمایی ما همچنان غرق در تفکر عقب افتاده 
و متحجر »هنر برای هنر« هس��تند، فیلم های انقلابی و اس��تراتژیک و حتی ملی، اغلب با بایکوت مواجه می شوند و ... با این 
اوصاف، چرا توقع داریم به محض نمایش یک فیلم ضدایرانی در آن س��وی آب ها، فیلمس��ازهای ما بسیج شوند تا با ساخت 

یک فیلم، پاسخ دشمن را بدهند؟!
البته نمی توان منکر شد که طی سال های اخیر، برخی از فیلمساز ها از خط قرمزهای تحمیلی جریان های غالب بر سینما 
عبور کردند و آثاری که به نوعی پاس��خ فیلم های ضدایرانی غرب هس��تند را دادند. نمونه چنین آثاری »چ« به کارگردانی 
ابراهیم حاتمی کیا اس��ت؛ یک فیلم ملی و افتخار آمیز که در حال پاس��خگویی به مسائل روز جامعه است و اتفاقا در متن و 
بطن خود، با دشمنان خارجی ما نیز مواجهه دارد. اما نوع برخورد را مقایسه کنید؛ در آمریکا به کارگردان فیلم »آرگو« جایزه 
اسکار می دهند، اما در اینجا آقای حاتمی کیا نه تنها در جشنواره فیلم فجر، از هر گونه سیمرغی محروم می شود، که از سوی 

مشاور رئیس جمهور هم تهدید می شود که مراقب رفتار ها و حرف های خودش باشد!
از آن طرف، می بینیم در طول سالیان اخیر با بودجه نهادهای دولتی فیلم هایی ساخته شده که بی شباهت به »300« 
نیس��تند. یعنی در کش��ور خودمان و با پول دولت، چند فیلم ضدایرانی س��اخته شده است. به همین دلیل هم باید گفت که 
اتفاقا در کشور ما هم فیلم هایی تولید شده که می توان به آن  ها لقب »300 ایرانی« داد. منتها به جای اینکه علیه صهیونیسم 

و آمریکا و انگلیس باشند، ترجمه فارسی توهین های دشمنان علیه مردم خودمان هستند!

گفت وگوی کیهان با »مایا حسین« مجری فرانسوی شبکه سحر:

شبکه های تلویزیونی ایران
 منادی حق در جهان هستند

n حسام آبنوس

بر ش��مرده می شود. این شبکه با انتقاد از سیاست های 
جهان غرب در قبال مس��لمین و حق خواهی در قالب 
یک فعالیت رسانه ای توانس��ته در عرصه های گوناگون 

موفق ظاهر شود.
* نظر ش�ما در مورد س�اعات پخش سیمای 

فرانسوی شبکه سحر چیست؟
از آنجا که کشورهای فرانسوی زبان در نقاط مختلفی 
از جهان قرار دارند، انتخاب ساعات پخش و بازپخش از 
نکات بسیار حائز اهمیت در روند جذب مخاطب سیمای 
فرانس��وی است. برای مثال ساعت پخش برای لبنان به 
ویژه در فصل تابستان بهتر است مناسب تر از این باشد 
و به نظرم برای انتخاب ساعت پخش مناسب باید بیشتر 
دقت نظر شود تا مخاطبان بیشتری بتوانند از برنامه های 

این شبکه استفاده لازم را ببرند.
* رویکرد اصلی س�یمای فرانس�وی ش�بکه 

بین المللی سحر باید بیشتر به کدام سو باشد؟
شبکه سحر باید با رویکردی به سوی اسلام واقعی 
که از س��وی پیامبر اس��لام )ص( و ائمه بزرگوار ایشان 
آورده شده است حرکت کند. به خاطر وجود این شبکه 
به جمهوری اسلامی ایران و پیشرفت های رسانه ای این 
کش��ور تبریک گفته و از همکارانم  در تهران به خاطر 
اینکه اسلام واقعی را به فرانسوی زبان  ها معرفی می کنند، 

قدردانی می نمایم.
از فرصت�ی که در اختیار ما قرار دادید ممنون 

هستیم.
من هم از شما تشکر می کنم.

ضرب المثلی معروف می گوید وقتی آب سربالا می رود، 
قورباغه ابوعطا می خواند! به نظرم ماجراهایی که در پیرامون 
و  حاش��یه قضیه فیلم مستند "من روحانی هستم" اتفاق 
افتاد، حکایت همین ابوعطا خواندن قورباغه است. در همین 
ابتدا بگویم که اساس��ا بحث بنده بر سر خوب یا بد بودن 
فیلم یاد ش��ده نیست. بر سر قضاوت درباره محتوای آن و 
درس��ت یا نادرست بودن آن نیز نیستم که به مورخین و 
تاریخ نگاران و کسانی مربوط می شود که به نحوی دست 
اندرکار منابع مکتوب یا غیر مکتوب مستند فوق هستند. 
ضمن اینکه مرجع تشخیص توهین و افترا به ریاست محترم 
جمهوری و تعقیب و پی گرد قانونی منش��أ این توهین و 
افترا نیزقوه قضاییه اس��ت و بنده از هرنوع جایگاه تعیین 
مصادیق مجرمانه برکنار هستم. البته طبیعی است که این 
مستند تاریخی و اثر هنری مانند هر اثر هنری و تاریخی 
دیگر قابل نقد و تحلیل و اشکال و حتی تخطئه باشد، اما 
همه این ها زمین تا آسمان با آنچه امروز در باره آن به راه 
افتاده فرق می کند. فصل مشترک برخی از حواشی مربوطه 

را مرور کنیم :
-مس��تند " من یک روحانی هستم" در صدد تخریب 

ریاست محترم جمهوری بوده است.
- این مس��تند دروغ پردازی ک��رده و تاریخ را وارونه 

جلوه داده.
- موسس��ه تولی��د و پخ��ش کننده فیلم یاد ش��ده، 
موسس��ه ای ناشناخته و گمنام اس��ت که در هیچ لیست 

دولتی و غیر دولتی ثبت نشده.
- موسسه فوق الذکر و همچنین مرکز مستند سفیر که 
توزیع کننده فیلم مذکور بوده اند، اساسا از وزارت فرهنگ 

و ارشاد اسلامی مجوز ندارند.
- فیل��م "من روحانی هس��تم" دارای پروانه س��اخت 

نبوده است.
- سازندگان فیلم مستند "من روحانی هستم" وجود 
خارجی ندارند! چرا که نامشان نه در لیست اعضای انجمن 
مستند سازان یا انجمن تهیه کنندگان مستند است! و نه 
جزو دوهزار نفری که فیلم خود را برای جش��نواره سینما 
حقیقت ارس��ال ک��رده اند! ضمنا مصاحبه ه��ای آن ها هم 

ساختگی است!
ضمن اینکه از نظر شخص بنده، سخن دکتر روحانی 
مبنی بر شناسنامه دار بودن منتقدان کاملا منطقی است 
و ای کاش در همه موارد رعایت می ش��د. از جمله درمورد 
کسانی که با عناوین مختلف بی نام یا مستعار اظهار نظر 
ک��رده و به اصطلاح انتقاد می نمایند و در واقع بدون هیچ 
گونه اس��تدلال و منطق، توهین ک��رده و افترا می زنند، از 

جمله در کامنت های مطالب وب سایت ها.
اما با طرح حواش��ی و مقولات پیرامون مس��تند "من 
روحانی هس��تم"، جدای از فرم و محتوای خود آن فیلم، 
سوالاتی برای نگارنده پیش آمده که به نظرم پرسش آن ها 
از حضرات طراح شبهات یاد شده )که گویا ناگهان قانون گرا 
و تابع وزارت ارشاد و اهل مجوز و پروانه نمایش شده اند!( 

بی مناسبت نیست:
- آیا بیان وقایع تاریخی با تکیه براس��ناد و مکتوبات 
منتشر شده، تخریب محسوب می شود؟ آن هم مکتوباتی 
که به طور رسمی از سوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
دارای مجوز انتشار بوده اند؟ اگر چنین باشد در واقع ابتدا 
به س��اکن، همان مکتوبات اولیه و اداره و وزارتخانه دولتی 
که برای آن مجوز صادر نموده، این تخریب را انجام داده اند.

- آی��ا بازگویی این وقایع مس��تند )ولو انتخاب تعداد 
معدودی از آن ها کمی تا قس��متی با کج سلیقگی همراه 
باش��د( حتی اگر در زمان حال ب��رای برخی قابل توجیه 
نباش��د، جرم و تخریب محسوب می شود؟ به نظر می آید 
اگر عده ای نتوانند ش��رایط زمانی برخی اتفاقات به تصویر 
کشیده شده در مستند "من روحانی هستم"را درک کنند، 
قطعا ریاس��ت محترم جمهوری که در طول این سال ها و 
در مراحل مختلف انقلاب و برپایی نظام همیشه در صحنه 
بوده و به قول معروف استخوان خرد کرده اند، آن شرایط 
را با تمام وجود درک کرده و حتما سعه صدر بیشتری به 

خرج می دهند.
در اینج��ا ذک��ر خاط��ره ای از حضرت ام��ام خمینی 
رحمه الله علیه به نقل از حجت الاسلام سید حمید روحانی 

بی مناسبت نیست :
وقتی در نخس��تین چاپ دفتر اول کتاب نهضت امام 
خمینی )ره(، فرازی از اولین پاسخ امام به تلگرام شاه )بنا 
بر ملاحظاتی( از جانب سید حمید روحانی)مولف کتاب( 
حذف می ش��ود ک��ه در آن فراز آمده ب��ود: "فرموده اعلی 
حضرت موافق اس��ت با آنچه از پیغمبر اس��لام )صلی الله 
علی��ه و آله( به ما رس��یده ..." بنا بر نق��ل روحانی، امام از 

حکایت سُر خوردن تو سربالایی!
n سعید مستغاثی

ایشان می پرسند: "چرا این جمله را حذف کردید؟ اگر به 
نظر شما نادرست بود، می آوردید و آن را مورد انتقاد قرار 
می دادید. شما باید خود را وادار کنید و عادت دهید که در 
نوشتن تاریخ، حب و بغض را کنار بگذارید و واقعیت  ها را 
بنویسید، هرچند به ضرر خودتان یا به ضرر کسانی باشد 
که به آنان علاقه مندید. این کار خلاف وظیفه ای است که 

برعهده گرفته اید..." )نزدیک به این مضامین(
آیا با درج آن جمله از پاسخ امام به تلگرام شاه، خدای 
ناکرده ش��خصیت حضرت امام خمینی )ره( تخریب شد؟ 
این در شرایطی بود که در فضای انقلابی سال 1356 یعنی 
سالی که اولین چاپ کتاب نهضت امام خمینی منتشر شد، 
کوچک ترین سخن ملایم یا غیر قاطعانه با شاه یا درباره 
وی، بدون در نظر گرفتن محتوا و شخصیت سخنران و یا 

نویسنده، برچسب سازش و تسلیم می خورد!
البته امام در ادام��ه آن انتقاد، رهنمود می دهند که: 
"...وظیف��ه دینی ما اقتضا می کن��د که در قدم اول با زبان 
ملایم، با زبان پند و اندرز با افراد مواجه شویم، خواه شاه 
باشد یا شبان، وظیفه علماء در قدم اول ارشاد است و در 
این وظیفه نباید میان انس��ان  ها از نظر مقام، موقعیت و 

منصب فرق بگذارند..."
- از ای��ن موضوع که بگذریم، آث��ار هنری و مکتوب 
متع��ددی را می توان برش��مرد که در مراک��ز فرهنگی و 
هنری این کش��ور عرضه ش��ده و می شوند و تاریخ را علنا 
تحریف کرده و باور ها و اعتقادات دینی و ملی این مردم را 
زیر علامت سوال برده اند، اما کسی متعرض آن ها نیست. 
مثلا هنوز علی رغم انتشار اسناد و شواهد متعدد حتی از 
سوی مورخین و کارشناسان معتبر خارجی، در برخی کتب 
رایج تاریخی در کتابفروشی ها، به دروغ و ناروا مسلمانان 
را در بدو ورود به ایران عامل کتاب سوزان خیالی در این 
س��رزمین دانس��ته و آن ها را وحش��ی و بربر جلوه داده و 
شخصیت شان را قرن هاست که تخریب کرده اند. یا هنوز 
در برخی کتاب هایی که در کتابفروشی  ها عرضه می شوند، 
رضاخان )که از سوی بسیاری محافل تحقیقاتی و اسنادی 
خارج کش��ور نیز عنصری خود فروخت��ه و خائن به ایران 
شناخته ش��ده( را وطن پرست معرفی کرده و مخالفانش 
را مغ��رض و متعص��ب و افراطی می خوانند! یا هنوز اغلب 
کتب تاریخی که درباره مش��روطه در کش��ور رواج دارد، 
یک مش��ت فراماسونر که مش��روطه خود را از دیگ پلوی 
سفارت انگلیس بیرون کشیدند، خادم ملت و کشور جلوه 
داده و شخصیت پاکبازی همچون شیخ فضل الله نوری را 
همدست اس��تبداد معرفی می کنند! و یا هنوز کتاب های 
منحرفان فکری )مانند پائولو کوییلو( و اخلاقی )همچون 
اوشو( در کشور بازار داشته و به فروش می رسد و ذهن و 

اخلاق مخاطبان خود را تخریب می کنند!
- از ط��رف دیگ��ر مگ��ر این حضرات ب��ه امثال اکبر 
گنجی )که ناجوانمردانه راه و روش امام خمینی را مناس��ب 
موزه  ها دانس��ت( یا به کسانی که به مقلدان دینی شنیع 
ترین توهین  ها را روا داشتند، اعتراض کردند؟! مگر وقتی 
نشریات زنجیره ای به اصطلاح اصلاح طلب، غزوات پیامبر 
اکرم )ص( و قیام حضرت ابا عبدالله الحسین )ع( را )نعوذ 
باالله( ترویج خشونت و خشونت طلبی دانستند، احدی از 
این حضرات ظاهرا نگران امروز تخریب )که از بازگویی وقایع 

معمولی تاریخ یکی دو دهه اخیر برآشفته اند( دم برآورد؟!!
- موضوع دیگر آنکه آیا مرکز مس��تند س��ازی سفیر 
)توزیع کننده فیلم( موسسه ناشناخته ای است؟! در حالی 
که تولیدات این موسس��ه به طور وس��یع در سطح کشور 
توزیع ش��ده است؛ چه در زمانی که درباره فتنه 88 فیلم 
مس��تند "یزدان تفنگ ندارد" را تولید کرد )فیلمی که در 
21 دانش��گاه کشور از جمله صنعتی شریف و امیرکبیر و 
اصفه��ان و ...دیگر مراکز فرهنگی به نمایش درآمد، جایزه 
اول جش��نواره فیلم عمار را گرفت و ...( و چه وقتی فیلم 
"می��راث آلبرتا" را درباره خروج برخی فارغ التحصیلان از 
کش��ور تهیه کرد )فیلم هایی که در جش��نواره فیلم فجر 
یعنی رس��می ترین و جدی ترین فستیوال سینمایی این 
سرزمین به نمایش درآمد و برپرده سالن های آمفی تئاتر 
32 دانش��گاه ایران رفت( چه هنگامی که با مستند "مهار 
نشده" به حق تولید انرژی صلح آمیز هسته ای پرداخت و 
علاوه بر نمایش چندباره در رس��انه ملی، جایزه جشنواره 
فیلم عم��ار را هم گرفت و چه روزگاری که فیلم هایی در 
انتق��اد به دولت دهم و عملک��رد آن تحت عناوین "نبرد 

خاموش" و " کدام انحراف " تولید کرد.

- راس��تی حضرات��ی که درب��اره لزوم مج��وز مرکز 
مستندس��ازی س��فیر از وزارت ارشاد و سازمان سینمایی 
داد سخن سر داده اند )که البته درمورد داشتن یا نداشتن 
آن خود مسئولین مرکز یاد شده بایستی پاسخگو باشند(، 
فراموش کرده اند که برای مخالفت با تعطیلی خانه سینما، 
همه قسم و آیه های وزارت ارشاد و سازمان سینمایی مبنی 
بر لغو مجوز مربوطه را منکر شدند، حتی تصمیم شورای 
فرهنگ عمومی کشور را برنتابیدند، اجتماع کردند، پلمب 
شکستند و خانه سینما را فراتر از هر قانون و وزارتخانه و 
سازمانی، محق دانستند که بدون موافقت وزارت مربوطه 
یعنی وزارت ارش��اد و س��ازمان ذی ربط یعنی س��ازمان 
سینمایی، همچنان به کار خود ادامه دهد؟ حالا چه شده 
که این دوستان، کاسه داغ تر از آش شده،اهل مجوز سازمان 

سینمایی شده اند و بدون آن را حرام اعلام می کنند؟!
- حضرات��ی که اینک دم از پروانه س��اخت و نمایش 
وزارت ارشاد و سازمان سینمایی می زنند، فراموش کرده اند 
که چه فیلم هایی را بدون هر گونه پروانه ساخت و نمایش 
از سوی وزارت ارشاد و علی رغم هشدار های مدیران اداره 
نظارت و ارزش��یابی معاونت س��ینمایی و شخص معاون 
سینمایی این وزارتخانه، در همان جشن خانه سینما تجلیل 
کردن��د و جایزه دادند؟ فیلم "دای��ره" را از یاد برده اند که 
معاونت سینمایی وقت در دولت دوم اصلاحات یعنی جناب 
آقای پزشک گفت حتی راش هایش را باید سوزاند؟!! یادتان 
نیست که دوستان جایزه اول خود را )از ترس وزارت ارشاد 
اصلاح��ات( درون پارکینگ مجموعه ورزش��ی انقلاب که 
محل برگزاری جشن بود، به جعفر پناهی دادند؟ فراموش 
کرده اند به فیلم های "صد سال به این سالها" و "خاک آشنا" 
)علی رغم هش��دار مدیر وقت اداره نظارت ارزشیابی یعنی 
آقای محمود اربابی مبنی بر دارا نبودن پروانه نمایش( ضمن 
دهن کجی رسمی به وزارت ارشاد و معاونت سینمایی اش، 

جایزه جشن خانه سینما اعطا فرمودند؟
- چ��را وقت��ی فیلم هایی همچون "پ��اداش" و "نیوه 
مانگ"و "ش��کارچی"و "زمهریر"، اعتقادات و مفاخر ملی 

ای��ن س��رزمین را مورد مضحکه ق��رار داد و تخریب کرد، 
گفتند که چقدر س��خت می گیری��د؟! گفتند این ها فقط 

فیلم هستند و بس!
- آیا فیلم هایی مانند "من مادر هس��تم"، "برف روی 
کاج ها"، "پذیرایی ساده"، "زندگی خصوصی" و ...با نسبت 
دادن خیانت و انتقام و دنائت و پستی به این ملت، شخصیت 
مردم این سرزمین را تخریب نکردند و برایشان کف نزدند 
و از محدودیت اکرانشان گریبان چاک نکردند؟! چه اتفاقی 
افتاده که امروز ضد تخریب شده اند و قانون مدار و حافظ 

کیان و عزت و غیرت می نمایانند؟!
- راس��تی انجمن مستند س��ازان چند عضو دارد که 
نبودنام سازندگان فیلم مستند "من روحانی هستم" نشانگر 
عدم وجود آنهاس��ت؟! آنجمن تهیه کنندگان مستند که 
ظاهرا صنفی جدا از انجمن پیشین است، چند عضو دارد 
و چنددرصد از تهیه کنندگان مس��تند در این مملکت را 
جذب خود کرده اس��ت؟!! مگر همه مستند سازان کشور 
عضو این انجمن  ها هس��تند؟! اگر کسی عضو این انجمن  ها 
نباش��د، حق ساختن فیلم مس��تند ندارد؟! آیا این، همه 
درک حضرات از فعالیت صنفی است؟! آیا فردی که مثلا 
هرگ��ز و عامدا به عضویت انجمن منتقدان درنیامده )و از 
این جهت هم اش��کالی بروی مترتب نیست( را نمی توان 
منتقد سینما دانست؟! پس چرا چنین فردی در جشنواره 
فیلم فجر سی و دوم، از سوی دبیر جشنواره به عنوان یک 
منتقد به عضویت هیئت داوران اصلی جش��نواره انتخاب 

شد؟! و همین دوستان به به و چه چه گفتند؟!
- آیا اگر کسی برای جشنواره سینما حقیقت )آن هم 
فقط در یک دوره(، س��اخته های خودش را ارس��ال نکرد، 
مستند ساز به ش��مار نمی آید؟ آیا مسئول محترم روابط 
عمومی این جشنواره اسامی همه دوهزار نفری را که برای 
این دوره جشنواره، فیلم ارسال کرده بودند ، به خاطر دارد 
یا از سیستم رایانه ای مرکز گسترش سینمای مستند کمک 
گرفته است؟! آیا اسامی همه آنان که در شش دوره گذشته 
جشنواره سینما حقیقت، فیلم های خود را فرستاده اند نیز 

در آن سیستم رایانه ای ثبت است؟!
مخلص کلام اینکه بله بازهم آب سربالا رفته و قورباغه 
زیر آواز ابوعطا زده است. همه اشخاصی که اساسا مجوز و 
پروانه س��اخت و نمایش را پشیزی به حساب نمی آوردند، 
در تخری��ب دیگران از هیچ وس��یله ای دریغ نمی کردند و 
کاربرد لغت "تخری��ب"را در جهت تحدید آزادی بیان به 
ش��مار می آوردن��د، دم از بازبودن میدان ب��رای صداهای 
مختلف می زدند و طرفدار ش��نیدن صداهای دیگر بودند، 
از روایت رسمی و دولتی اعلام برائت می جستند و همواره 
رقبا را متهم به دولتی بودن و سفارش��ی سازی می کردند 
)اگرچ��ه در هم��ه دوره  ها اع��م از دوران اصول گرایی یا 
زمانه به اصطلاح اصلاح طلبی دستشان تا مرفق در کیسه 
بیت المال بود(، س��ینما را وس��یله اعتراض می دانستند و 
...اینک درس��ت برعکس شده اند ؛ یعنی طرفدار سرسخت 
کسب مجوز ساخت و نمایش برای فیلم  ها و حتی موسسات 
تولید کننده ولو برای فیلم مستند و تبعیت محض از وزارت 
ارش��اد با شدیدترین لحن ش��ده اند!! )راستی کدام یک از 
مستندهای حضرات، مجوز وزارت ارشاد را داشت؟!!(، حالا 
دیگر مخالف تخریب شده و صداهای دیگر را برنمی تابند، 
اکنون هرگونه انتقاد را تخریب تلقی می کنند، اینک سفت 
و سخت به دولت و دولتییان چسبیده اند و از هر سرفه و 
عطس��ه آن ها حمایت کرده و در هر قولنج شکستن شان، 
حضور پی��دا می کنند، هرگونه اعت��راض را تخطئه کرده 
و مک��روه قلم��داد می کنند و ... به ط��ور خلاصه اینک به 

سوی سربالایی سر می خورند .
عبید زاکانی حکایتی دارد که :

ش��خصی مهمانی را در زیر خانه خوابانید. نیمه شب 
صدای خنده وی را در بالاخانه ش��نید. پرسید که در آنجا 
چه می کنی ؟ گف��ت: در خواب غلتیده ام. گفت: مردم از 
ب��الا به پایین غلتن��د، تو از پایین به بالا غلتی؟ گفت: من 

هم به همین می خندم!

تأملی بر حواشی فیلم مستند »من روحانی هستم«

»300« ایرانی ساخته شد!
n آرش فهیم

اقناع مغز در دنیای تبلیغات
n محمد امین نوروزی

* چرا وقتی 
فیلم هایی همچون 
"پاداش" و "نیوه 

مانگ"و "شکارچی"و 
"زمهریر"، اعتقادات 

و مفاخر ملی این 
سرزمین را مورد 

مضحکه قرار داد و 
تخریب کرد، گفتند 

که چقدر سخت 
می گیرید؟! گفتند 
این ها فقط فیلم 

هستند و بس!


